
mirÔl írtunk?

Archívumunk kincsei
Az 1922-es év végéhez közeledve szep-
temberi lapszámban találkozhatunk Bé-
ky Albert a gyertyánról közölt újabb cik-
kével (A gyertyán terjedésének kérdésé-
hez). „Én is azt mondom, hogy minden 
uton-módon szorítsuk vissza a gyer-
tyánt, ennek azonban – ismételten hang-
súlyozom – az a legjobb utja, ha a neme-
sebb fafajoknak idejében (ha másként 
nem megy, mesterséges megtelepítéssel) 
való felújításáról gondoskodunk, ami 
nem zárja ki azt, hogy közvetlen a gyer-
tyán ellen is meg ne tegyünk mindent, 
ami terjeszkedésének gátat vet.”

Nekrológok sora sajnos folytatódik 
októberben, báró Ghillány Imre egyesü-
leti elnök halálával.

„Amidõn mint az Országos Erdészeti 
Egyesület választmányi tagja s késõbb 
mint az egyesület alelnöke részt vett az 
erdészeti mozgalmakban, ugy magában 
az egyesületben, mint küldöttségek élén a 
kormány tagjai elõtt kitûnõen képviselte 
a magyar erdõgazdaság érdekeit és meg-
nyerõ, köztiszteletben álló egyénisége szí-
vesen talált meghallgatásra.”

Novemberben Fehér Dániel profesz-
szor közöl részletes cikket a fák szén-
dioxid-megkötõ képességérõl. „Az ujabb 
idõben felvetõdött az a gondolat, hogy 
vajjon a levegõ CO
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 tartalmának mester-

séges fokozásával nem lehetne-e a növé-
nyek szénhidrátképzését és evvel együtt a 
növekedését fokozni, mert hiszen nyil-
vánvaló, hogy a fokozott CO
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 elsõsorban 

a sejtfal nagyobb mennyiségben és mér-
tékben való felépítésére használtatik fel.”

Gyászhír sajnos 1923 februárjára is 
jut, Tomcsányi Gyuláról emlékezik meg 
részletesen az Egyesület. Fel kell eleve-
nítenünk a lapszámban közölt dr. Chol-
noky Jenõ elõremutató és igen részletes 
elõadásának átiratát melyet az Alföld-fá-
sítás klimatológiai kérdéskörére épített 
fel, Meteorológiai és klimatológiai megfi-
gyelések kapcsolatban az Alföld fásításá-
nak kérdésével címmel.

„Egészen másként áll a kérdés, ha 
olyan észleletekre gondolunk, amelyeket 
eddig a meteorológusok nem kísértek fi-
gyelemmel. Mert sok mindenféle olyan 
meteorológiai és klimatológiai tényezõ 
van, ami döntõ jelentõségû az erdõsí-
tésre nézve, de a meteorológiai obszer-
vatóriumókban eddig nem méltatták 
figye lemre s nem is tehették. … Az erdõ 
belsejében tehát nagyon fontos tanulma-
nyoznivalóink lesznek. De talán a leg-
fontosabb azt megtudni, hogy miféle vál-
tozások állnak be az erdõ közvetlen kö-

zelében, esetleg meddig terjed az erdõ 
hatása a szomszédos területekre. Ezt a 
tanulmányt okvetetlenül el kell végez-
nünk. … Nagyon sokat hánytorgatott 
kérdés, hogy megváltoztatja-e az erdõ az 
éghajlatot, vagy nem. Némelyek szerint 
az erdõvel borított területen mindig több 
a csapadék évi öszszege, mint az erdõt-
len területeken. Ez igaz. Csakhogy fordít-
va van a dolog. T. i. ott van erdõ, ahol 
több a csapadék s ott nincs erdõ, ahol ke-
vés a csapadék. … Az Alföldön mûködõ 
erdészek közül néhányat igazán alapo-
san ki kellene képezni meteorológusnak, 
hogy széles látókörrel és amellett erdésze-
ti tudással is, teljes fegyverzettel indul-
hasson harcba az »ismeretlen« ellen. 
Hogy Németország rossz földjein mégis 
80 %-kal többet tudnak átlagban termel-
ni, mint a mi kitûnõ földjeinken, annak 
tisztán, kizárólag és egyedül az az oka, 
hogy minden kérdést a legalaposabb tu-
dományos tanulmányokkal vettek vizs-
gálat alá. Mi ezt mindig elmulasztottuk. 
Mi mindig a „praktikusnak mondott ré-
gimódi gazdák fölényes útmutatásait 
vettük szentírásnak, s nem hallgattunk a 
tudomány szavára.”

Ötven esztendõt ugorva, 1972. decem-
beri lapszámban találjuk dr. Kovács Jenõ 
ismertetõjét a Szilvásváradon található 
Szalajka-völgyi Szabadtéri Erdészeti Mú-
zeumról. Majd a témát folytatva 1973. 
februári cikkben veszi végig dr. Erdélyi F. 
István a „Pilisi erdõk régészeti emlékei”-t.

„Így Pilisszántón az úgynevezett I. 
számú kõfülkében 38.000 éves település-
re bukkantak. … A korai vaskorban a vi-
dék központja a pomázi Kõhegy tetején 

lehetett, itt ugyanis egy hatalmas, fából 
épült, földsáncokkal megerõsített vár 
épült. … A Római Birodalom hadmérnö-
kei kulcsfontosságú erõdvonallá építették 
ki a Duna jobbpartját. Az aquincumi és 
ószõnyi (Brigetio) légiós-táborok között 
Szentendre (Ulcisia Castra) és Dunabog-
dány (Cirpi) rendelkeztek az elõbbieknél 
nagyságrendileg valamivel kisebb tábo-
rokkal, … A Rámszakadék elágazása fe-
lett egy kisméretû, négyszögletes középko-
ri torony-erõdítmény állott, amely való-
színûleg egy õskori erõdítményre épült 
rá. Ezt a néphagyomány Pádvárnak, 
vagy újabban Árpád-várnak nevezi. … 
A Sibrik-dombon a római tábor romjait 
is valószínûleg felhasználták a középkor-
ban. Sokan úgy vélik, hogy az igazi Sala-
mon torony is itt állott egykor. Mellette egy 
középkori falu települt, melynek kunyhói-
ból már többet kiástak a közelmúltban.”

Ugyanitt találhatjuk dr. Pagony Hu-
bert összefoglalóját A magyar erdõvédel-
mi kutatás rövid története címmel. „95 
évvel ezelõtt 1877-ben az erdészet egyik 
kimagasló egyénisége, Fekete Lajos »Az 
erdõvédelem körvonalai«, majd az 1878-
ban »Erdészeti rovartan I. II. III.« címmel 
megírt magyar tankönyvekkel megte-
remtette és megindította a magyar erdõ-
védelmi oktatásnak és egyúttal a kutatás-
nak alapjait.”

25 éve az 1998. februári lapszámból 
ajánlhatóak id. Reményfy László „Arccal 
az erdõ felé” és Szakács László „80 éve 
elindult az elsõ gõzös a csömödéri erdei 
vasúton” írásai.
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